
El papa Francesc 
convoca una jornada de dejuni i de pregària per la pau en el món 

Estimats germans i germanes, bon dia, 
Vull fer-me intèrpret del crit que brolla amb angoixa creixent de tots els racons de la terra, 

de cada poble, del cor de cadascú, de l’única gran família que és la humanitat: és el crit de la 
pau. 

És el crit que diu amb força: volem un món de pau. Volem ser homes i dones de pau. 
Volem que en aquesta societat nostra, destrossada per divisions i conflictes, esclati la pau. 

Mai més la guerra! La pau és un do massa preciós que ha de ser promogut i protegit. 
Visc amb sofriment i preocupació particulars les diferents situacions de conflicte que hi ha 

en el nostre món, però en aquests dies el meu cor està profundament ferit pel que està passant 
a Síria i està angoixat per les perspectives dramàtiques que se’n preveuen. 

Faig una forta crida per la pau, una crida que neix de l’interior de nosaltres mateixos. 
Quant de sofriment, quanta devastació, quant de dolor ha portat i porta l’ús de les armes en 
aquest país martiritzat, especialment entre la població civil i inerme. Pensem en els infants 
que no podran veure la llum del futur. 

Condemno amb fermesa contundent l’ús de les armes químiques. Us asseguro que 
conservo encara fixades en la ment i en el cor les imatges terribles que he vist aquests dies 
passats. Hi ha un judici de Déu i també un judici de la història sobre les nostres accions, dels 
quals no podem fugir! 

L’ús de la violència mai no porta la pau. La guerra engendra guerra, la violència engendra 
violència. Amb veu ferma demano a les parts en conflicte que escoltin la veu de la seva 
consciència, que no es tanquin en els interessos propis, sinó que mirin l’altre com un humà i 
que es posicionin amb decisió per a trobar el camí de l’encontre i de la negociació, superant la 
contraposició cega. 

Amb la mateixa força exhorto també la comunitat internacional de manera que faci un 
esforç per a promoure, sense indulgència ulterior, iniciatives clares per a la pau en aquest país, 
basades en el diàleg i la negociació, en bé de la població siriana. Que no s’estalviï cap esforç 
per a garantir que els qui han estat colpejats per aquest terrible conflicte puguin tenir 
assistència humanitària. En particular pels desplaçats dins el país mateix i pels nombrosos 
pròfugs a països veïns. Que els operadors humanitaris que treballen per alleujar el sofriment 
de la població tinguin assegurada la possibilitat de donar l’ajut necessari. 

Què podem fer nosaltres per la pau en el món? Com deia el papa Joan, a tots ens correspon 
la tasca de recompondre la relació de convivència en la justícia i l’amor. Que la comesa per la 
pau uneixi tots els homes i dones de bona voluntat. 

Faig una invitació forta i insistent a tota l’Església catòlica i també l’estenc als cristians 
d’altres confessions, als homes i dones de cada religió, i també als germans i germanes que no 
creuen. La pau és un bé que supera qualsevol barrera perquè és un bé de tota la humanitat. 

Ho repeteixo ben alt: No és la cultura de l’enfrontament, la cultura del conflicte, la que 
construeix la convivència dels pobles i entre els pobles; sinó la de l’encontre, del diàleg, 
aquesta cultura és l’únic camí cap a la pau. Que el crit de pau s’enlairi ben amunt perquè 
arribi al cor de tots i tothom abandoni les armes i es deixi guiar per l’anhel de pau. 

Per això, germans i germanes, he decidit convocar per a tota l’Església, el 7 de setembre 
proper —vigília de la Nativitat de Maria, reina de la pau—, una jornada de dejuni i pregària 
per la pau a Síria, a l’Orient Mitjà i arreu del món. 



 2 

I també invito a unir-se a aquesta iniciativa, de la manera que considerin més oportuna, els 
germans cristians no catòlics, els que pertanyen a altres religions i els homes de bona voluntat. 

El dia 7 de setembre, a la plaça de Sant Pere, aquí, de les 19.00 a les 24.00 h, ens reunirem 
per a fer pregària i en esperit de penitència per a invocar de Déu aquest gran do en favor de 
l’estimada nació siriana i de totes les situacions de conflictes i violències en el món. 

La humanitat necessita veure gestos de pau i sentir paraules d’esperança i de pau. Demano 
a totes les Esglésies particulars que a més de viure aquest dia de dejuni, organitzin algun acte 
litúrgic amb aquesta intenció. 

Demanem a Maria que ens ajudi a respondre a la violència, al conflicte i a la guerra, amb la 
força del diàleg, de la reconciliació i de l’amor. Ella és mare. Que ella ens ajudi a trobar la 
pau. Tots nosaltres som els seus fills. Ajudeu-nos, Maria, a superar aquest moment difícil i a 
comprometre’ns cada dia, en cada ambient, per assolir una cultura autèntica de l’encontre i de 
la pau. 

Maria, reina de la pau, pregueu per nosaltres. 

Francesc 

Ciutat del Vaticà, plaça de Sant Pare, 1 de setembre de 2013 


